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“El perfil del ciclista de Barcelo-
na no és, ni de bon tros, el d’un ci-
clista incívic”. Qui fa aquesta afir-
mació no és cap membre d’algu-
na plataforma de ciclistes, sinó
Joan Estedeordal, el president
de Barcelona Camina, una entitat
que defensa els drets dels vianants
a la ciutat.

L’accident patit per la diputa-
da Muriel Casals amb un ciclis-
ta –tot i que pels detalls que n’han
donat testimonis en diferents mit-
jans el ciclista implicat no en tin-
dria la culpa– ha revifat el debat
al voltant de la convivència entre
vianants i ciclistes. El problema,
però, és que aquest debat sovint es
genera a través de percepcions  i

queixes d’afectats que no es poden
prendre com una realitat repre-
sentativa. A més, quan parlem de
topades entre bicicletes i vianants,
les úniques estadístiques exis-
tents són les dels accidents que
acaben en ingrés hospitalari, que
assenyalen que el 2015 només hi
va haver un accident greu per
atropellament d’un vianant per
part d’un ciclista i que el 2014
aquesta xifra va ser de quatre.  És
a dir, avui dia no hi ha dades que
quantifiquin els accidents lleus i
això és un problema. 

Què cal fer, doncs, si no tenim
dades? Per saber per on van els
trets cal parlar amb alguns caps vi-
sibles dels representants de les pla-
taformes de ciclistes i de vianants.
Estedeordal té més coses a dir. “El
principal problema per als via-
nants són els cotxes, que provo-
quen 600 atropellaments a l’any”,

afirma convençut el president de
Barcelona Camina, que col·loca les
bicicletes molt avall en l’escala de
problemes dels vianants. “Un al-
tre problema dels vianants és la
pèrdua d’espai que hem patit els
darrers anys. Les terrasses i el mo-
biliari urbà cada vegada omplen
més les voreres”, afegeix. Quan se
li pregunta per les bicis, Estede-
ordal afirma que “més aviat estem
davant d’un ciclista que no va per
la calçada perquè té por”. Una si-
tuació que s’ha de combatre, diu,
amb una aposta per “reduir la ve-
locitat a la ciutat i crear ‘Espais
30’ –zones on la velocitat dels cot-
xes està limitada a 30 km/h–, però
això és un procés que tardarà
una mica”.

Qui també hi diu la seva en tot
plegat és Albert Garcia, membre
d’Amics de la Bici. Quan Garcia
parla, de seguida transmet una de-

fensa enèrgica dels ciclistes. “S’ha
criminalitzat la bicicleta de forma
infundada, hi ha una alarma social
falsa”, assegura. Segons aquest
representant d’Amics de la Bici,  “a
la gent li fa por tot el que desconeix.
Amb la bici hi ha molta desinfor-
mació i és molt fàcil induir a l’opi-
nió pública. La majoria d’atrope-
llaments a la vorera els causen els
cotxes i ningú protesta”. Garcia,
que lamenta que “vas en bici i es-
tàs assenyalat”, insisteix en la ne-
cessitat que “a les escoles es faci
educació viària en clau europea, ac-
tiva i que ensenyi a ser responsa-
ble i a fer-se cura dels vianants”.

ELS VIANANTS, L’EIX CENTRAL
Segons el departament de Mobi-
litat de l’Ajuntament, a Barcelo-
na cada dia es fan 2,5 milions de
desplaçaments a peu. Aquesta
realitat fa que Ole Thorson, pre-

sident de l’Associació de Preven-
ció d'Accidents de Trànsit i en-
ginyer de camins especialitzat en
trànsit, remarqui que “el més im-
portant és que la ciutat estigui pre-
parada per als vianants”.

Thorson considera que la re-
lació entre vianants i ciclistes “és
una mica tensa” i ho atribueix,
principalment, al fet que “l’espai
que té el vianant ha quedat reduït”.
“No estem acostumats que la vo-
rera sigui un espai tranquil, i
avançar en els ‘Espais 30’ evitaria
que el ciclista vagi per la vorera”,
afegeix Thorson. Nascut a Dina-
marca, aquest expert té clar que
“aquí el ciclista no és com el nòr-
dic i a alguns els falta responsa-
bilitat, però aquesta és de tothom
i la clau és una bona convivència
entre totes les parts”. Queda clar
que ciclistes i vianants no tenen
més remei que entendre’s.

Condemnats a entendre’s
» L’augment dels ciclistes a la ciutat provoca que creixi el debat sobre la convivència amb els vianants 
» La relació entre els dos col·lectius no és conflictiva tot i que sí que es viuen episodis amb tensió sovint

Albert Ribas
BARCELONA

El debat sobre la convivència entre ciclistes i vianants torna a agafar força. Foto: Generalitat

Reportatge
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Un diari plural Un diari participatiu

4Desconnexió
per Joan Granollacs

4Ser una mica federalista
per Jordi Lleal 

Arran de l’episodi mortal, l’ac-
cident  mortal  tan greu i tan fla-
grant del passat divendres dia 29
de gener a Fornells de la Selva
(Gironès), considero que, més
enllà de revisar els protocols de
trànsit (que també s'haurà de
fer), el que ens hem de comen-
çar a plantejar és que, indepen-
dentment de les responsabilitats
civils i penals (pecuniàries i de
presó efectiva), en els  accidents
excepcionalment  greus caldria
aplicar una sanció administra-
tiva que impliqués la retirada im-
mediata del carnet de conduir
per sempre, és  a dir, a perpetu-
ïtat.  I que, a més, l'inculpat no
pogués ser mai més indultat ni
es pogués tornar a presentar a
cap altre examen per a l’obten-
ció del permís de conduir.

De fet, haurien d'existir tres
nivells de sanció administrati-
va que es poguessin aplicar au-
tomàticament per part de les
autoritats administratives, in-
dependentment de les penes ju-
dicials, és a dir, de les respon-
sabilitats civils, penals i pecu-
niàries. En aquest sentit  hau-
ria d’existir un primer nivell (fal-
ta greu, retirada automàtica
del carnet per 5 anys), un segon
nivell (falta molt greu, retirada
del carnet per 10 anys) i un ter-
cer nivell (falta excepcional-

ment greu, com el  darrer cas de
Fornells, retirada del carnet de
conduir per tota la vida). Per al-
tra banda, s'haurien d'endurir
les penes als conductors rela-
cionats amb atropellaments de
vianants o ciclistes i, a més, con-
siderar –penalment– un de-
licte molt greu conduir sense lli-
cència o sota els efectes  de l’al-
cohol o altres drogues psico-
tròpiques.

Ha arribat el moment de
plantejar més disciplina i efec-
tivitat en tot el que està relacio-
nat amb el cotxe privat i la car-
retera. La conducció temerària,
l'excés de velocitat i, sobretot, les
actituds que ratllen amb els
problemes psiquiàtrics de mas-
sa persones que quan es posen
al volant d'una "màquina infer-
nal" es transformen en éssers
salvatges, irracionals i prepo-
tents, posant en perill de mort la
resta dels ciutadans. No hi ha
dubte que al segle XXI cal co-
mençar a domesticar l'incivisme
a la carretera, ja que cada dia es
demostra que el cotxe privat,
l'automòbil –molt idolatrat per
la publicitat televisiva–, ha es-
devingut una molt mala peça al
teler que, malauradament, es
converteix massa vegades en
la màquina més letal de matar
en temps de pau.

per Josep M. Loste

4L’incivisme a la carretera

A la vida hom pot ser una mica
d’aquí o d’allà en segons quines
coses, però n’hi ha que no ad-
meten mitges tintes: o n’ets o
no n’ets. Ara, amb motiu de les
negociacions pel govern d’Es-
panya, el PSOE ha redactat un
document amb propostes en
diferents àmbits perquè s’ho es-
tudiïn els possibles socis, si no
de govern sí perquè Pedro
Sánchez pugui arribar a ser
investit president del govern es-
panyol. 

En una de les propostes es
tracta el tema del futur federal
d’Espanya i en un dels parà-
grafs apareix la frase “Desen-
volupar l’Estat federal ni que si-
gui mínimament”. Polèmica
servida, amb el senyor Miquel
Iceta justificant que haurà es-
tat un error de “picatge” (sic),
i dient “que, en tot cas, Espanya
ha de ser un estat federal amb
tots els ets i uts”. Juguen amb
l’ambigüitat... Ser una mica

federalista... Com la broma
d’estar una mica embarassada.
O ets o no ets. I que no vingu-
in amb allò de “sí, però no”,
“qui sap”, “si no fos per...”,
“algun dia podria ser”... Anar
parafrasejant tota una sèrie de
conceptes buits de contingut,
que qui dies passa anys empe-
ny, tal dia farà un any i “anar-
hi anant, anar-hi anant”. 

A qui volen ensarronar? Ja
hem viscut prou enganys! En-
cara està molt viva aquella afir-
mació retòrica d’en Rodríguez
Zapatero: “Recolzaré l’Estatut
que aprovi el Parlament”. De
fons tenim els de Podemos,
que també estan una “mica” pel
referèndum per decidir el futur
estat català. Potser sí, potser no,
potser sí que serà que no. Uns
altres que s’afegeixen a la coral
d’embolicar la troca. Ostres,
anem aviats! Qui s’apunta a ser
independentista del tot, i no
d’una mica? 

Fidels al compromís contret
amb la Declaració del 9N, la ma-
joria independentista al Parla-
ment ha presentat al registre
dins els trenta dies establerts des
de la formació del Govern les
tres lleis bàsiques per a la pro-
clamació d’independència: les de
transitorietat jurídica, hisenda i
seguretat social. Ho ha fet amb
intel·ligència per no comprome-
tre el personal de registre del
Parlament, amb una terminolo-
gia paral·lela a l’emprada a la
Declaració. Si el Constitucional
perd els papers, podem trobar-
nos ben aviat en el punt culmi-
nant de la repressió de l’estat.
Paral·lelament, l’Audiència Na-
cional, hereva del Tribunal d’Or-
dre Públic franquista, ha ordenat
investigar l’Assemblea, l’AMI i
l’Associació Catalana de Munici-
pis per impulsar l’aprovació de
mocions de suport a la declara-
ció als ajuntaments i ha decidit
portar la xiulada contra el rei per
la via penal. Tot sembla indicar
que tenim la nova Espanya dels
Comuns a tocar de dits.

Actualitat a la xarxa

#JaNHiHaProu#Minimalismes #TitellairesPolèmics

@oriol_bossa: El PSOE és mínimament
partit, mínimament socialista, mínimament
obrer, absolutament espanyol i mínima-
ment federalista.

@JaumeICastigaor: Amb els titellaires de
Madrid, l'esquerra espanyola ha demostrat
que té por dels tribunals postfranquistes i
dels mitjans neocons.

@ANC_Arquitect: Qui hauria de fer el
manteniment de Rodalies a Catalunya és
Adif, que per alguna cosa encara n'és el 
titular. Negligent, tot sigui dit.
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Un diari obert

André Malraux, aquell que fou ministre
de Cultura amb el general De Gaulle, li
etzibà a un “grande de España” com
José Luis de Villalonga en una conver-
sa que van tenir a París això: “Espanya!
Espanya! Què és Espanya? Cavour “va
fer” Itàlia, però el projecte dels Reis Ca-
tòlics va ser un fracàs rotund! Espanya
no és un país, és una superstició, una lle-
genda! Si vostès existissin de veritat,
Unamuno no s’hagués passat la vida pre-
guntant-se una vegada i una altra si Es-
panya existeix o no. Els francesos no ens
fem mai aquesta mena de preguntes,
perquè França existeix! Existeix! Però
Espanya…”.

De fet, Malraux estava descrivint una
mena de fantasma que encara espanta
molts catalans. No negaré la força i el po-
der que té qualsevol estat, sigui l’espa-
nyol o qualsevol altre. Però, fins i tot en
això, hi ha categories. Uns estan ben con-
solidats i amb un prestigi notable, i d’al-
tres la seva viabilitat sempre està qües-
tionada per la raó que sigui. Espanya és
d’aquests.

És cert que en les darreres dècades
la seva projecció ha avançat i s’ha equi-
parat internacionalment de forma apa-
rent a les democràcies occidentals. Però
damunt d’ell sempre plana la possibili-
tat de la desmembració. “Quieren rom-
per España!” és una de les frases que
més es repeteix al llarg de la seva histò-
ria, sobretot quan Catalunya prem una
mica l’accelerador. La trobareu pro-
nunciada des de l’època de la dictadu-
ra de Primo de Rivera fins als actuals di-
rigents del PP o del PSOE. Pel cap baix,
gairebé 100 anys amb la mateixa can-
tarella que Malraux va saber resumir
amb quatre frases.

Ara és un d’aquells moments de de-
bilitat interna que Espanya travessa
regularment. Les convulsions provoca-
des per l’esgotament d’un règim corrupte
fins al moll de l’os, el clima indepen-

dentista que es viu a Catalunya i els re-
sultats diabòlics d’unes eleccions han es-
tat la fórmula per col·lapsar l’actual
sistema dinàstic espanyol. La partito-
cràcia, la monarquia i l’Ibex-35 no saben
com dimonis sortir-se’n. És l’escenari
perfecte per a una política de trencament
com la que necessita un procés d’inde-
pendència. I mentrestant,  què fem a Ca-
talunya?

Saber llegir encertadament els es-
cenaris polítics per anticipar-se al rival
constitueix un dels dons més preuats en
l’art de dirigir una nació. Però, per des-
gràcia, no sembla que els nostres dipu-
tats nominalment independentistes ha-
gin estat dotats amb aquesta singulari-
tat. Quan caldria imprimir un ritme tre-
pidant a les accions adreçades a trencar
amb Espanya (i provocar la seva deses-
tabilització) per fer-la entrar en un es-
tadi de feblesa que afavoriria els nostres
interessos, parlem de 18 mesos o més
per fer no se sap ben bé què si escoltem
uns o altres. El vertigen provocat per la
transcendència del gest els paralitza i ho
camuflen amb expressions com “cal
fer-ho bé” o “ara no ens vindrà d’uns me-
sos més”.  És l’hora de l’audàcia d’un Ma-
cià i tornem a l’estil especulatiu d’en
Cambó.

Veurem en els mesos vinents com els
gestos simbòlics continuen però sense
cap efecte real per tal de substituir o tren-
car amb la legalitat espanyola vigent. És
la forma d’anar fent bullir l’olla del
procés, cosa que afavoreix un indepen-
dentisme de festa major que només es
queda amb els grans titulars de la prem-
sa, ràdios o televisions “amigues”.  Qual-
sevol discrepància o crítica sempre ha de
venir de la banda unionista o espanyo-
la per acabar de fer veure als convençuts
que el camí correcte el marca la “oficia-
litat” del procés. Fins quan? Fins que els
catalans vegin que no es pot fer la trui-
ta sense trencar l’ou.

4Desestabilitzar Espanya
per Santiago Espot

Antecedents. Possiblement Convergència
no va ser fundada, com alguns expliquen,
l'any 1974 en aquella trobada de penyes
blaugranes a la terra santa i patriòtica
montserratina. Allí, aixoplugats entre la
multitud en els dies grisos del tard fran-
quisme, s'esmunyiren representants de di-
ferents famílies polítiques en una sala
apartada de crits i càntics futbolístics per
parlar de la nova vida després de la tan fei-
xuga, i encara més gris, dictadura. Hi ha-
via futurs convergents, certament, però
també hi eren socialistes de l'entorn de Pa-
llach com el futur ministre de Felipe
González, Joan Majó, i d'altres indepen-
dents o militants d'Unió com Cañellas o
Miró i Ardèvol -ara cap a la UCD, ara con-
vergent i ara qui sap on en l'univers neo-
catòlic-, i també hi era algun mossèn i al-
gun sindicalista. 

No cal dir que molts d'ells no s'inte-
grarien mai al futur partit polític de cen-
tre catalanista liderat pel tàndem Pujol -
Roca. Aquella trobada no va tenir res d'i-
niciàtica i caldrien encara un parell d'a-
nys ben bons perquè emergís el que es va
conèixer, i hem conegut, com a Conver-
gència. També mancava temps perquè a
aquell experiment polític s'hi afegís l'Es-
querra Democràtica de Trias Fargas,
Alavedra, Cendrós, avi del sempre es-
mentat David Madí, o l'encara supervivent
Jordi Casajoana. A banda, una bona co-
lla de militants socialistes o centristes, i ex-
franquistes, sobretot alcaldes, entenem
que moderats, amb el temps s'anaren
aplegant a l'equip convergent. 

Convergència no ha estat mai, des del
punt de vista ideològic, sectària ni em-
briagada de les pretensions que la càrre-
ga ideològica dota a moltes organitzacions
polítiques. Això, que ha estat bo per a Pu-
jol, potser no ha estat tan bo en èpoques
més esperitoses com l'actual, on la clare-
dat ideològica sembla missa de precepte.
Són temps de canvi i per a Convergència
també. No són temps de maquillatges ni
de carnestoltes.

Avui. En un món on massa sovint
s'estilen els polítics que avui diuen una
cosa i demà una de diferent segons
modes i audiències, cal un partit que tin-
gui objectius i horitzons molt clara-
ment definits. Ferm i convincent en la
defensa de les seves idees centrals en la
política catalana i integrador de men-
talitats plurals i defensores del sobira-
nisme catalanista. De fet, el gran encert

de Jordi Pujol fou aquest, al marge del
seu carisma personal, coneixement de
país, lideratge i, gens menor, d'envoltar-
se d'un grup humà valerós, bregat i ta-
lentós. És avui Convergència això? Si ho
és, ho ha dissimulat prou bé en els dar-
rers temps. La corrupció sempre és no-
civa, i per a un partit que diu voler rom-
pre l'estat espanyol de les coses, encara
més. Però els mals convergents no no-
més passen per l'herència dita i entesa
corrupta, també tenen molt a veure
amb un allunyament de les seves bases
tradicionals, una manca de projecte
partidista i lideratge, vaguetat en les se-
ves actuacions i una més que deficient
política comunicativa. Tot això, combi-
nat amb un desconeixement eixordador
de tot allò que passa al país més enllà del
procés sobiranista. 

En un campionat d'independentistes,
a mi, personalment, no em guanya nin-
gú, però Catalunya, mot sagrat, és molt
més que aquest procés. Convergència no
ha entès res del patiment de la gent amb
la crisi, les classes mitjanes convergents
s'han vist desemparades i, d'altra part, el
món conservador -dretà i esquerrà- es tro-
ba totalment abandonat. Algú es pregunta
per quin motiu Convergència baixa, bai-
xa i baixa a les enquestes? Els que estimen
o creuen necessari un partit com Con-
vergència no estaria de més que ho fes-
sin. Massa autocomplaença i (auto)con-
descendència ha dominat l'escena.

Demà. Convergència és més neces-
sària que mai, o tan necessària com sem-
pre. Però Convergència ha de canviar, re-
novar-se de veritat i ha de tornar a ser el
partit del poble i de la gent, que sorpre-
nia, que emocionava i que feia entrar el seu
missatge a totes les cases i llars de Cata-
lunya. Convergència oferia i garantia es-
perança. Catalunya, un sol poble deia el
PSUC, lema inspirat en Convergència, fem
i farem i tot per Catalunya. 

Convergència, amb el nom que li
vulguin donar, ha d'esdevenir allò que era
i feia sentir amb la diferència de l'inde-
pendentisme, que de fet sempre ha pre-
dicat, en privat, i combregat la base con-
vergent. Talent o meritocràcia, conven-
ciment o valors, expertesa o coneixement
de país i gent nova i cares noves han de
guiar aquest nou partit central i centris-
ta de la política catalana preestatal i, si Déu
vol, postestatal. Convergència ho neces-
sita i, si em permeten, el país també.

4És viable Convergència?
per Marc Gafarot

@JordiMedi: Que els titellaires hagin anat
a la presó i el pederasta estigui al carrer
demostra com d’allunyada està la justícia
de la societat.

@CarinaMejias: Tanto el gobierno de Es-
paña como Adif y como el Govern deben
garantizar la inversión y modernización
del servicio de Rodalies.

@MaiteGutierrezR: Romeva anuncia la
creació d'un tribunal català dels drets hu-
mans. Les relacions amb Espanya les por-
tarà Afers Exteriors.

Opinió en 140 caràcters
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La confluència dels carrers Ma-
llorca i Marina serà aquest dis-
sabte la seu de la sortida d’una
manifestació “en defensa dels
barris” que lideren diferents
plataformes gracienques, com
ara Gràcia cap a on vas? o Volem
l’antiga Henkel pel Barri. 

Aquestes, juntament amb
l’Assemblea de Barris per un
Turisme Sostenible  –que agru-
pa plataformes de diferents zo-
nes de la ciutat–, l’Associació de
Veïns Sagrada Família, Recupe-
rem el Niza i l’Assemblea de
Barri Sagrada Família sortiran al
carrer per reivindicar “el dret a
l’habitatge, equipaments comu-
nitaris i la descongestió del tem-
ple de la Sagrada Família” i dir
no “als hotels i als habitatges d’ús
turístic”. 

Héctor Panizo, membre de
Gràcia cap a on vas?, explica a
Línia Gràcia que aquesta ma-
nifestació “neix de diferents
concentracions que s’estan fent
a la ciutat promogudes per les
assemblees de barris”. Panizo
afegeix que en aquest cas es
farà de forma conjunta amb el
barri de la Sagrada Família per-
què “la reivindicació contra
l’hotel Henkel i la que es fa con-
tra la massificació de la Sagrada

Família i a favor de la recupe-
ració de l’antic cinema Niza te-
nen molt a veure”.

D’altra banda, el responsa-
ble d’urbanisme de l’Associació
de Veïns de la Sagrada Família,
Joan Itxaso, ha afirmat a aques-
ta publicació que la manifesta-
ció té com a objectiu “denunciar
que l’actual model turístic va en
contra dels veïns i demanar
que s’aposti per un model sos-
tenible”.

Imatge d’una protesta veïnal contra l’hotel a l’antiga Henkel. Foto: Facebook

Entitats de Gràcia lideraran una
marxa “en defensa dels barris”
»  ‘Gràcia cap a on vas?’ i ‘Volem l’antiga Henkel pel barri’ clamaran 
dissabte pel “dret a l’habitatge” i diran “no als hotels i pisos turístics”

L’Enxaneta i Caspolino
tornaran a tenir gestió pública

ENSENYAMENT4Les escoles
bressol l’Enxaneta i Caspolino
tornaran a ser de gestió pública a
partir del curs que ve. La notícia
la va avançar el passat dos de fe-
brer a Catalunya Ràdio Àngel
Essomba, comissionat d’educació
del govern municipal.

Durant la trobada veïnal del
cinc de febrer amb Colau a l’escola
Reina Violant, un portaveu  de
l’AMPA de l’Enxaneta, tot i feli-
citar l’alcaldessa per la decisió, li
va retreure el fet que la notícia els
havia arribat “per la premsa”.
Després de les disculpes de Colau,
aquest portaveu va demanar la
continuïtat de l’equip docent, tot
i el canvi de gestió, i va defensar
la seva tasca “tot i haver treballat

en unes condicions de precarie-
tat”. Colau va respondre que “la
gestió directa no està contrapo-
sada amb mantenir el model. Els
treballadors han de tenir condi-
cions dignes i la nostra voluntat és
mantenir-los”.

Tot i aquelles paraules de Co-
lau l’AMPA ha emès un comuni-
cat on demana al govern que
concreti les seves intencions i
demanen que es defineixi “el fu-
tur de les educadores i els equips
que han fet funcionar el centre
aquests anys i quin reconeixe-
ment tindran per part de l’Ajun-
tament”. Per acabar, també de-
manen saber com es farà aques-
ta transició, ja que és “vital” per a
les escoles i els alumnes.

El Districte dissenya un pla 
per a Sol, Virreina i Diamant

PLACES4En el marc del disseny
del Pla d’Actuació del Districte
(PAD), que ja ha arrencat a tra-
vés de la posada en marxa d’un
procés participatiu, el Districte
ja ha mogut fitxa per tal d’actuar
a les places Sol, Virreina i Dia-
mant i fer un pas més endavant
en la seva pacificació.

El projecte del Districte és la
Taula de Places, que hauria de
començar a funcionar a partir
del pròxim mes d’abril. El seu
disseny, tal com va avançar l’In-
dependent, inclouria que veïns,
propietaris dels bars, entitats,

cossos de seguretat i els tècnics
del Districte en formin part per
tal de prendre decisions con-
sensuades. Fa quatre anys l’an-
terior govern ja va posar en
marxa el pla de pacificació de
places, el disseny del qual do-
nava quasi tot el protagonisme
als cossos de policia, als ins-
pectors municipals i als serveis
socials.

Les places del Sol, de la Vi-
rreina i del Diamant són tres
dels espais de la Vila que su-
porten més pressió en l’ús de
l’espai públic. 

Una rua reivindica l’aturada 
del pla urbanístic de Vallcarca
PROTESTA4L’assemblea del ba-
rri de Vallcarca va aprofitar la ce-
lebració del Carnestoltes per de-
manar fa deu dies l’aturada del
pla urbanístic projectat per a la
zona compresa entre l’avinguda
Vallcarca i el carrer de la Farigola.
L’acte va formar part de la cam-
panya ‘Aturem el pla’ que im-
pulsa l’assemblea.

Durant la jornada festiva i rei-
vindicativa mig centenar de veïns
van denunciar l’enderrocament de

molts edificis històrics que han
creat solars buits on ara no s’hi fa
res com per exemple, denuncien,
el del primer Ateneu de Vallcarca. 

Aquest col·lectiu ha elaborat
en els darrers mesos el document
‘Carregades de Raons’, on expo-
sen les seves crítiques a la Modi-
ficació del Pla General Metropo-
lità en l’àmbit de l’avinguda Hos-
pital Militar-Farigola i denuncien
que suposa una “liquidació de la
memòria”. 

Societat | El restaurant de la Barraqueta es renova
El restaurant de l’ateneu independentista la Barraqueta, on antigament hi havia hagut

el bar Resolís, iniciarà una nova etapa després de Setmana Santa un cop acabi el seu
procés de transformació que implicarà fer obres durant el pròxim mes de març. La

nova gestió del restaurant recaurà en un equip format per tres nois i tres noies. 

Redacció
GRÀCIA
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Lluís Llach, protagonista del
cicle ‘Tertúlies amb Gràcia’

XERRADA4El cantant i diputat
al Parlament per la coalició de
Junts pel Sí, Lluís Llach, serà
avui el protagonista a partir de
dos quarts de vuit a la sala gran
del Centre Artesà Tradicionà-
rius  del cicle ‘Tertúlies amb
Gràcia’ que organitza l’ANC.

Sota el títol de ‘Procés cons-
tituent: la nostra oportunitat
per un país millor!’, Llach ofe-
rirà el seu punt de vista sobre el

procés constituent que impul-
sa el Parlament.

La presentació de l’acte ani-
rà a càrrec del periodista Oriol
Ferran, que també s’encarre-
garà de moderar la tertúlia pos-
terior amb tots els assistents a
l’acte.

Per les ‘Tertúlies amb Grà-
cia’ hi han passat, entre altres,
Vicent Partal, Carme Forcadell
i David Fernàndez.

De Gispert defensa a la Violeta 
la independència sense DUI

POLÍTICA4L’expresidenta  del
Parlament, Núria de Gispert, va
defensar el passat 27 de gener
des de la Violeta que la inde-
pendència de Catalunya ha d’a-
rribar sense recórrer a una De-
claració Unilateral d’Indepen-
dència (DUI).

Les paraules de De Gispert
es van produir durant una tro-
bada amb periodistes per pre-
sentar el projecte de la nova for-
mació Demòcrates de Cata-
lunya que també va comptar
amb la presència del regidor de
CiU Gerard Ardanuy i el por-
taveu de Demòcrates a Gràcia,
Eugeni Rodoreda. L’expresi-
denta del Parlament va remar-

car que el procés cap a la inde-
pendència s’ha de fer respec-
tant la llei. És per això que va
afirmar que “si ens interessa
que a Europa ens segueixin i
que en un determinat moment
ens donin suport, ho hem de fer
tot dins la legalitat”. Segons De
Gispert, “negociar amb l’Estat
seria el millor perquè no tin-
dríem problemes”.

OBJECTIU, LES MUNICIPALS
D’altra banda, Ardanuy, que és
el president del Districte, va ex-
plicar que l’objectiu de Demò-
crates, el qual va definir com
“un partit de centre”, són les
eleccions municipals del 2019. 

Mitja hora de retard. La sala ple-
na a vessar amb unes 250 perso-
nes assegudes i una cinquantena
dretes. Pastes i sucs a l’entrada.
Aquest era el panorama que ofe-
ria el passat divendres dia cinc el
gimnàs i sala d’actes de l’escola
Reina Violant just abans de l’ini-
ci de la trobada veïnal amb l’al-
caldessa Colau. 

“Mil disculpes”. Aquestes van
ser les primeres paraules que Co-
lau, encara esbufegant, va pro-
nunciar. Després de demanar
perdó per arribar tard, l’alcal-
dessa va fer un petit discurs in-
troductori. “En la mesura que si-
gui possible intentem que aques-
ta trobada sigui una conversa”,  va
afirmar Colau, abans de deixar pas
a les intervencions. De seguida va
quedar clar que allò no seria ben
bé una conversa, sinó diferents
tandes d’unes deu preguntes amb
respostes pràcticament indivi-
dualitzades de Colau. 

Només obrir-se el primer torn
de paraules una quinzena de mans
es van alçar. Crítiques als ciclistes,
la lluita contra la contaminació,
l’última hora dels canvis a l’esco-

la Enxaneta, reivindicacions d’u-
na mare de l’escola Patronat Do-
menech, una queixa de la línia 22
del bus i els problemes de descans
dels veïns de la plaça Revolució a
causa del soroll.  Aquestes van ser
algunes de les primeres qüestions
a aparèixer. Quan una intervenció
era compartida per la majoria, la
gent aplaudia.  

Colau va respondre tothom.
En algunes preguntes va ser di-
recta i concisa, en d’altres es va es-
capar una mica amb respostes ge-
nèriques. Va demanar disculpes
quan va tocar i va prometre en-
carar amb agilitat les peticions veï-
nals que es van repetir més.

Més intervencions. La segona
tanda va tornar a tenir una gran
demanda per preguntar. Els preus
dels lloguers, els apartaments tu-
rístics, una denúncia de l’exis-
tència de màfies de pidolaires, una

reivindicació per la bona convi-
vència entre els veïns que tenen
gos i els que no, la demanda de
més activitats a la plaça Lesseps...
Qüestions variades i per a tots els
gustos que Colau va tornar a en-
carar i que van deixar clar que
aquest tipus de trobades, a ban-
da del debat sobre si poden tenir
o no utilitat, agraden a la gent. 

Tercera tanda i més preguntes.
La sala s’havia anat buidant però
les demandes dels veïns no s’a-
cabaven. Més de dues hores d’un
cara a cara que va acabar després
de moltes preguntes i respostes.

Segurament fins d’aquí a un
temps no es podrà comprovar la
utilitat d’una jornada com aques-
ta, però durant l’acte va quedar clar
que a la gent li agrada poder in-
terpel·lar la màxima autoritat de
la ciutat directament i sense tra-
ves. No passa sovint. 

Colau, en el moment d’arribar a la trobada amb els veïns. Foto: Ajuntament

L’escola Reina Violant s’omple
en la trobada veïnal amb Colau 
Albert Ribas
GRÀCIA
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El nou catàleg municipal de co-
merços emblemàtics protegits
només n’inclou 11 a Gràcia, sis
menys dels que recollia l’anterior
llista elaborada pel govern de
Xavier Trias, on arribaven a 17. Es
tracta de l’armeria Alberdi, a To-
rrent de l’Olla,  93; la bacallane-
ria Ros, a Travessera, 188; Els 7
Peus, a Travessera, 142; la galeria
d’art Paradigmas, a Francisco Gi-
ner, 45; el restaurant Botafumei-
ro, a Gran de Gràcia, 81, i la toci-
neria Rafael, a Verdi, 85. 

En total, la nova proposta
municipal inclou 211 establiments
que seran beneficiaris de pla de
protecció de les botigues històri-
ques que es portarà al pròxim Ple
del 26 de febrer. Unes mesures
que ja han rebut el vistiplau del
grup de CiU, que considera que el

nou pla “beu i s’inspira” en el que
va presentar l’any passat. 

El nou pla té com a objectiu
protegir aquests negocis, tot i
que reconeix la seva incapacitat
de salvaguardar l’activitat dels ne-
gocis, que és el que justament de-
manava l’Associació de Comerços
Emblemàtics. “No hi ha hagut cap
canvi respecte de la proposta an-
terior”, lamenta Josep Mari Roig,
secretari de l’entitat. 

Com a contrapartida, el con-
sistori hi destinarà 1 milió d’eu-
ros anuals en ajudes en l’IBI –de
fins al 95%– i bonificacions per

fer obres als locals, unes ofertes
que tampoc convencen els pro-
pietaris dels comerços. “No hem
demanat cap subvenció, seria un
greuge comparatiu amb la resta
de botiguers”, critica Roig.

El pla estableix tres categories
de protecció segons l’interès pa-
trimonial. Pel que fa a Gràcia, dels
11 seleccionats, només l’herbo-
risteria Llobet té el màxim nivell
de salvaguarda. Tot plegat, unes
mesures que no il·lusionen els bo-
tiguers, que estan negociant amb
el PSC per portar la qüestió al Par-
lament. El serial va per llarg.

Colau només protegirà 11
establiments històrics de Gràcia
» El districte passa de tenir 17 comerços emblemàtics a 11 en la

nova proposta municipal, que els botiguers consideren “insuficient”

F. Javier Rodríguez
GRÀCIA

Estudi | L’IcoB alerta que el comerç “no acaba d’arrencar”
El petit comerç no se’n surt encara. Aquesta és la conclusió més clara que se’n pot extreure 
de l’últim estudi de l’IcoB, corresponent al quart trimestre de l’any passat. Segons l’estudi, 

les diverses campanyes iniciades des de finals de novembre i el mateix Nadal no han aconseguit 
“deixar enrere la crisi”, segons assegura Vicenç Gasca, president de la Fundació Barcelona Comerç.

El Mercat de la Llibertat, un
bosc encantat per Carnestoltes
TRADICIÓ4Cada any, els co-
merciants del Mercat de la Lli-
bertat es disfressen i decoren
l’equipament d’una temàtica co-
muna. Si l’any passat va vestir-se
d’època per celebrar el Tricente-
nari de 1714, enguany va escollir
un altre motiu que va molt en la
línia del Mercat Verd que aspira
a ser. I és que la instal·lació es va
convertir els dies 4, 5 i 6 en un
bosc encantat, amb follets, brui-
xes i fades encarnats pels matei-

xos paradistes, que durant el
matí van oferir un tast de boti-
farra d’ou. 

A més, el mercat va acollir
dissabte dia 6 un espectacle de
contacontes, l’Arbre Centenari,
on petites aus rapinyaires van
ajudar la fada Ginesta a explicar
la història d’un bosc amb un
tresor amagat. 

L’activitat es va celebrar a
l’exterior del mercat amb una
bona afluència d’infants. 

Els botiguers, dividits per la
proposta municipal d’horaris

DEBAT4Torna la polèmica pels
horaris comercials a la ciutat. El
passat dia 1 a la tarda el consis-
tori feia una proposta per elimi-
nar els 10 diumenges  d’obertu-
ra a l’estiu i crear quatre de nous
al maig i a l’octubre. Aquesta
proposta es basa en un procés
participatiu online engegat per
l’Ajuntament a l’octubre.

La proposició ha generat l’e-
nèsima divisió entre els boti-
guers. Des de Barcelona Oberta,
l’associació que engloba els eixos
més turístics, han mostrat la seva
“indignació” per una oferta a la
qual “la majoria del sector s’hi
oposa”, un extrem que, tenint en
compte la postura de la Fundació
Barcelona Comerç –que agrupa
les associacions dels barris–, po-
dria tenir matisos. I és que el seu
president, Vicenç Gasca, veu amb

bons ulls la proposta municipal.
“El conjunt del comerç no té ne-
cessitat d’obrir els diumenges”,
assegura Gasca, que emplaça
l’Ajuntament a buscar el suport
d’altres partits per portar la pro-
posta al Ple. 

Un suport que ara per ara
sembla difícil. Des de CiU ja han
acusat el govern de Colau de
“fer saltar pels aires el consens
assolit amb el sector” la passada
legislatura. Des del PSC també
critiquen la decisió, tot i que po-
sen èmfasi en la “poca partici-
pació” que ha tingut l’enquesta:
1.913 aportacions, de les quals
només 206 van venir des de bo-
tigues o eixos. 

Des del consistori es defensen
adduint que aquest procés “no es
basa només en una enquesta”, i
que va acompanyat d’estudis.

Denuncien “opacitat” 
en la reforma de l’Abaceria

MERCATS4”Poca gent té gaire
informació sobre la reforma del
Mercat de l’Abaceria”. Amb
aquestes paraules resumeix
Héctor Panizo, membre de Grà-
cia cap a on vas?, la situació ac-
tual del procés de remodelació
de l’equipament comercial, el
qual ha titllat “d’opac”. 

Per tal d’intentar posar llum
i informar els veïns sobre la re-
forma, el passat 2 de febrer es va
celebrar un taller a la Violeta on

es va explicar “la poca informa-
ció” que la plataforma coneix
sobre una qüestió que conside-
ra “prioritària”. Posteriorment es
va obrir un debat amb els assis-
tents “on es van fer aportacions
de tot tipus”, assegura Panizo. 

Des de Gràcia cap a on vas?
es defensa que el mercat tingui
també usos socials i espais de-
dicats a les entitats a les parades
tancades, una proposta que la
CUP gracienca també defensa.
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Vostè va dir fa ja unes set-
manes que havíem viscut
“la millor campanya de

Nadal des del 2007”. Creu que el
balanç de les rebaixes serà igual
de bo?
En el cas de les rebaixes, el balanç
serà més aviat justet. Aniran igual
que l’any passat o potser una mica
millor i, en tot cas, dependrà de cada
sector en concret. Perquè les grans
franquícies ja tornen a anar com una
moto però al botiguer de barri li està
costant molt més.

La previsió de la Confederació és
que es facturaran uns 850 milions
d’euros. Anem pel bon camí?
Sí. Crec que arribarem a aquestes xi-
fres. El problema, repeteixo, és la
seva distribució. Per exemple, en el
sector de la moda han aparegut ca-
denes i franquícies monomarca
que han fet molt mal a les petites
botigues multimarca, que ara venen
menys que fa 20 anys. I si al final el
nostre petit comerç perd presència,
els carrers comercials corren el pe-
rill de clonificar-se i veure devaluats
els seus atractius.

Això ja està passant a moltes zo-
nes...
Malauradament sí. I si les botigues
de barri queden relegades per les
grans franquícies i cadenes, ales-
hores tindrem problemes en la lí-
nia del que li comentava anterior-
ment.

No tot són males notícies. Vostè
mateix ho deia: hem tingut un
bon Nadal.
Sí, alguns ja han sortit del túnel, però
altres no. El tren del comerç enca-
ra no ha agafat velocitat i tots els va-
gons no són iguals. Per això, els que
van al davant tenen una situació mi-
llor, mentre que els del darrere en-
cara estan sortint del túnel. Amb tot,

ara hem d’aconseguir que tothom
en pugui sortir i agafar velocitat.

Molts dels que van en els últims va-
gons d’aquest tren consideren
que les rebaixes han quedat ob-
soletes, perquè moltes marques
fan descomptes durant tot l’any.
Cal reformular-les?
És un debat intern, cert. Però el sec-
tor de la moda –perquè, al cap i a la
fi, les rebaixes es fan sobretot a la
moda–sempre ha intentat regular
la campanya per poder captar el
consumidor en dates molt arrelades
en l’imaginari col·lectiu. Tothom
sap que després de Reis i a l’1 de ju-
liol comencen les rebaixes. Que hi
ha promocions i ofertes abans?
Això sempre ha passat, però la gent
feia la despesa grossa a partir de l’i-
nici de les rebaixes. Si ara això des-
apareix, perquè el Tribunal Consti-

tucional ha suspès la llei catalana
d’horaris, haurem d’intentar auto-
regular-nos. El Black Friday, per
exemple, no es va fer a partir d’una
normativa. Doncs amb les rebaixes
igual, hem d’intentar sostenir que
comencen l’endemà de Reis. 

Encara que no hi hagi una regu-
lació explícita?
Ens toca fer-ho, fins i tot de cara als
nostres clients. No necessitem que
hi hagi una llei. Que hi haurà com-
petidors que avançaran els des-
comptes? Sí, però el que hem de fer
és fidelitzar el client perquè valori el
producte que li estàs oferint. Un pro-
ducte que, en el nostre cas, té un
preu rebaixat però que no ha estat
fabricat expressament per a la cam-
panya, com sí que fan altres.

La recent creació de la seva tar-
geta Compradors pel paíspot ser
una manera de fidelitzar la clien-
tela. Com l’estan rebent els co-
merciants?
Estem en una fase de compromisos
perquè la targeta es pugui posar en
marxa d’aquí a un parell de mesos.
El nostre calendari s’ha endarrerit
justament per l’èxit de la iniciativa.
Barcelona, Tarragona, Badalona,
Vic... són territoris on hi ha com-
promisos perquè la targeta entri en
funcionament. Serà l’eina més po-
tent que mai hem ofert als comer-
ciants catalans. És jugar la Cham-
pions League del màrqueting co-
mercial. 

Tant?
Bé, és un sistema que permet que
cada botiga, individualment, pugui
fidelitzar els seus clients i s’empor-
ti el seu propi benefici. Aquí cada co-
merciant definirà els seus des-
comptes. És una gran eina.

I quines són les previsions en el
seu conjunt?
Quan acabem aquest any, creiem
que podrem tenir unes 20.000 bo-
tigues associades a la campan-
ya –tot i que si finalment Barcelo-
na hi entra, seran moltes més–, i
prop d’un milió de targetes re-
partides entre els consumidors. 

Tot plegat, per intentar frenar la
fuga de consumidors cap a les
grans superfícies. Una altra ma-
nera de fer-ho és aliar-se amb
aquests centres comercials, com
ja han fet alguns eixos. Creu que
és un camí assenyat?
Hi poden haver aliances entre els
centres comercials i els eixos i asso-
ciacions sempre que hi hagi una cer-
ta complementarietat i cooperació,
perquè tot en aquesta vida té ame-
naces i oportunitats. Però crec que fer
créixer l’oferta comercial a base de
grans superfícies artificials suposa un
gran perill, sobretot per a les ciutats.
Ara bé, hi ha qui vol situar-se al cos-
tat d’aquell gran magatzem per-

què genera un alt trànsit de perso-
nes i se’n pot beneficiar. 

De quin perill parla, doncs?
Hi ha botigues que es volen ins-
tal·lar al costat de grans marques
perquè potser tenen línies de pro-

ductes més fortes i això els pot re-
percutir positivament. Però si
aquestes superfícies se situen als ex-
traradis en comptes d’estar a les ciu-
tats, la gent se’n va i el petit comerç
pot perdre els seus clients. 

Quina solució proposa?
La implantació de centres comer-
cials ha de respondre a unes ne-
cessitats i a uns equilibris. Però si
hem de competir amb el nou ou-
tlet de Viladecans, per exemple, i
la gent marxa cap allà, ja pots fer
el que vulguis. A la primera coro-
na metropolitana tenim, per una
banda, la B-30, que és el carrer Ma-
jor dels centres comercials, i, per
l’altra, les grans superfícies de
Cornellà i del Baix Llobregat. No-
saltres volem que la regulació si-

gui clara i que es limiti a unes ne-
cessitats específiques. 

L’altre gran debat és el turisme,
un sector que creix cada vegada
més. Creu que el petit comerç ha
d’adaptar els seus horaris per
intentar aprofitar-se’n?
Estem d’acord que hi ha d’haver una
atenció especialitzada als turistes
durant els dies festius, però cal li-
mitar-la a unes zones concretes i a
uns horaris adequats perquè hi
hagi un equilibri.

Aquesta qüestió ha creat contro-
vèrsia entre els comerciants de les
zones turístiques i els dels barris,
com és el cas de Barcelona. 
Hem d’intentar tenir més perspec-
tiva. De vegades els líders comer-
ciants podem discrepar en alguns
temes, però en molts altres coinci-
dim. No sempre hem de pensar
igual, tot i que això no ha de signi-
ficar el trencament del diàleg. Jo crec
que ho superarem. 

Quins són els altres reptes de fu-
tur als quals s’enfronta el sector?
Donar eines als botiguers per mi-
llorar la competitivitat i treballar el
comerç online, ja que és un canal de
venda que complementa l’habi-
tual. El 56% dels comerciants ja
són a la xarxa, però necessitem
que hi aterrin tots. Per tant, hem de
buscar més cooperació gremial i sec-
torial, que s’està perdent molt. 

“El tren del comerç té molts
vagons: alguns ja han sortit
del túnel, altres encara no”

Perfil | 30 anys al capdavant dels botiguers
Miquel Àngel Fraile ha estat vinculat a la Confederació de Comerç de Catalunya (CCC) des de la seva 

fundació, l’any 1985, sempre com a secretari general. Tot i així, durant l’etapa 2004-2011 va compaginar 
aquest càrrec amb la mateixa responsabilitat a la Confederació Espanyola de Comerç (CEC), de la qual va plegar

per discrepàncies amb la direcció. Fraile és llicenciat en Ciències Empresarials i diplomat en Comerç Exterior. 

M. Àngel Fraile / Secretari general de la Confederació de Comerç

Fraile repassa les principals qüestions que afecten el comerç en un any que va
arrencar amb els bons resultats de Nadal i que s’espera que trenqui, finalment,
amb la dinàmica negativa dels anteriors. El secretari general també fa una 
crida a la unió dels botiguers i destaca el món online com el futur del sector.

“Apostar per la targeta

‘Compradors pel país’

és jugar la Champions

del màrqueting”

F. Javier Rodríguez
BARCELONA

“Hem de buscar més

cooperació gremial 

i sectorial, que 

s’està perdent molt”
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La divuitena edició del Trofeu In-
ternacional Vila de Gràcia de fi-
nals de gener va tenir un clar do-
minador. L’Egiba de Manresa
va imposar-se a la classificació fi-
nal del certamen, que va aplegar
38 esportistes catalanes, de la res-
ta de l’estat i d’Holanda d’11
clubs diferents. 

El conjunt manresà presen-
tava una gimnasta per cadascu-
na de les categories del campio-
nat –juvenil, infantil, aleví i ben-
jamí– i es va imposar al Club
Gimnàstica l’Hospitalet i al Salt
Gimnàstic, segon i tercer classi-
ficats, respectivament. D’entre
les del Bages va destacar Mar Pa-
llisso, que va finalitzar en prime-
ra posició en juvenil i va pujar al
podi en tots els aparells. La se-
gona classificada de la màxima

categoria del certamen, la canà-
ria Bonnie Godino, va quedar a
més de sis punts de Pallisso. La
representant de l’equip amfitrió,
el Gràcia Gimnàstic Club, Andrea
Cedeño, va ser tercera. 

Pel que fa a les gracienques,
també va destacar l’actuació de la
juvenil Elsa Garcia, que va fer
bronze a les paral·leles de juve-
nil, i també la d’Aida València,

que va guanyar en la modalitat de
barra a la categoria aleví. 

Durant el trofeu també es
van lliurar els premis a l’Elegàn-
cia, que reconeixen les gimnas-
tes que han efectuat les seves ru-
tines de barra i terra amb més es-
til, i que van acabar en mans de
Cedeño, Lou Roche i Ariadna
Medina –de l’Isla Lanzarote– i
Aina Puig, del CG Barcelona. 

Podi del campionat internacional. Foto: GGC

L’Egiba imposa la seva llei 
al Vila de Gràcia de gimnàstica
» L’equip manresà repeteix victòria al campionat gracienc 

» El Gimnàstica l’Hospitalet i el Salt Gimnàstic completen el podi

Barcelona debat el seu
model esportiu per al futur

PARTICIPACIÓ4Barcelona ha
estat ciutat Olímpica i ha cele-
brat i acollit un munt d’esdeve-
niments esportius de primer or-
dre durant els últims 30 anys.
Ara, la ciutat ha començat a de-
batre quin ha de ser el seu mo-
del esportiu de cara al futur per
tal de seguir sent un dels refe-
rents estatals i europeus en
aquesta matèria. 

Per aquest motiu, el passat
dia 6 de febrer es va celebrar la
primera jornada participativa
per decidir el Pla d’Actuació
Municipal esportiu, en el marc
del Pla Estratègic de l’Esport.
Durant aquella sessió, oberta a
la participació d’esportistes, edu-

cadors, monitors, clubs i fede-
racions diverses, van sortir tot un
seguit de propostes i mesures per
aplicar en els pròxims anys. 

En total hi van participar
250 persones, que es van orga-
nitzar en grups de treball temà-
tics que van crear uns eixos que
serviran per avaluar la situació
actual de l’esport a la ciutat i de-
finir cap a on es vol anar. “Aquest
és el tret de sortida d’un procés
obert i participatiu que ajudarà
a construir la Barcelona que vo-
lem”, explica la comissionada
d’Esports, Marta Carranza, a l’i-
nici d’aquella trobada. La co-
missionada també va agrair la
col·laboració dels participants. 

TRADICIÓ4L’Europa està im-
pulsant una sèrie de mesures
per integrar-se millor a la vida
del barri. En aquest sentit, la pri-
mera acció que durà a terme el
club és participar a Sant Medir
amb una carrossa que tancarà la
desfilada de les colles que hi par-
ticiparan el pròxim 3 de març.

Durant la desfilada del matí
d’aquell dia, la carrossa estarà
formada per infants de la pe-
drera del club, mentre que en el
torn del vespre estarà ocupada

pels capitans, jugadors, directius
i tècnics del primer equip. 

Per animar la iniciativa,
l’Europa sortejarà dues places
a la carrossa entre els partici-
pants d’un sorteig que arren-
carà demà passat. Els interes-
sats han de comprar una but-
lleta a les oficines de l’entitat i
al bar de l’estadi fins al 29 de fe-
brer. El cost es destinarà a fi-
nançar la participació euro-
peista a Sant Medir. 

El sorteig dels guanyadors es

farà el mateix dia 29 a les ofici-
nes del club, i es donarà a co-
nèixer els noms a les xarxes so-
cials de l’Europa. 

UNA COLLA ALS ANYS 20
La participació de l’Europa a
Sant Medir ve de lluny. De fet, als
anys 20, durant l’etapa daurada
del club, l’equip tenia una colla,
Els Ben Plantats, una de les que
més participava de la festa i mi-
llors arnesos duia als cavalls, se-
gons la premsa de l’època. 

Redacció
GRÀCIA

La trobada va aplegar 250 persones. Foto: Ajuntament

L’Europa viurà Sant Medir 

La vinculació de l’Europa amb Sant Medir ve de lluny. Foto: CEE

Atletisme | Obren les inscripcions per a la cursa Els 10 Blaus
Les inscripcions per participar en la cinquena edició de la cursa Els 10 Blaus, que organitzen 

els Castellers de la Vila, ja estan obertes. Enguany la carrera se celebrarà el tres d’abril i farà els 
tradicionals recorreguts de cinc i 10 quilòmetres al llarg de Gràcia. La competició arrencarà a 

les 9 del matí amb la cursa infantil, mentre que mitja hora més tard serà el torn dels adults. 
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QAGENDA    UINZENAL
DISSABTE 27 DE FEBRER
19:00 Espectacle Beats and Rhymes, un esde-

veniment que aplega artistes de les diferents
disciplines de la cultura del hip-hop. / Espai
Jove La Fontana. 

DEMÀ DIMARTS 16 DE FEBRER
19:30 Cicle de conferències sobre els primers me-

sos de la transició. Dimarts es parlarà sobre
la dimissió d’Arias Navarro de la presidència
del govern. / Finca Sansalvador.

DIJOUS 18 DE FEBRER
10:00-12:00 Taller d’autocura, on s’abordarà

aquesta temàtica des de diferents dimensions
de la vida de les dones: experiències i cicles
vitals, salut, oci, feina, sexualitat, emocions,
rols i relacions des de la perspectiva feminista.
/ Centre cívic La Sedeta. 

FINS AL 21 DE FEBRER
Matí-Tarda Exposició Mirades solidàries, una ex-

posició de fotografies presentades per les ONG
a la tercera edició del Concurs Fotogràfic Grà-
cia Solidària. / Centre cívic La Sedeta.

FINS AL 5 DE MARÇ
Matí-Tarda Exposició Humor al cinema, un clàs-

sic, dins del cicle dedicat a aquest art. Es re-
trà homenatge a artistes com Chaplin, Kea-
ton, Laurel o Hardy. / Centre cívic El Coll. 

DIJOUS 25 DE FEBRER
18:00Kids Brain, un programa educatiu que des-

envolupa les habilitats cognitives dels nens
i nenes a través de les matemàtiques i l’an-
glès. / Biblioteca Jaume Fuster. 

DIUMENGE 28 DE FEBRER
12:00 Espectacle de titelles L’Agustinet i el rap-

te de la Siseta, de la companyia de Titelles Se-
bastià Vergés, una adaptació del conte po-
pular, pensat per als més petits. / La Viole-
ta de Gràcia. 

DISSABTE 27 DE FEBRER
17:00 Partit de waterpolo entre el Catalunya

i el Terrassa, corresponent a la 19a jornada
de competició de Divisió d’Honor. / Piscina
Sant Jordi.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

Amb una estètica molt sensorial, l’Ar-
bre de la Vida ens transporta a la pau
i a la calma que es viu en el món dels
nadons. Per a infants de sis mesos a tres
anys. / Biblioteca Jaume Fuster. 

Primeres passes
El petit arbre de la vida
Dc. 17 de febrer a les 11:00

Xerrada sobre el paper dels alemanys
i italians durant la Guerra Civil. Sessió
a càrrec de l’activista social i escriptor
Rolando d’Alessandro. / Ateneu La
Barraqueta. 

Els alemanys i italians en
la Guerra Civil espanyola
Dc. 17 de febrer a les 21:30

Arriba la tercera edició del NanoTea-
tre dels Lluïsos, el primer cicle de pe-
tit format de Gràcia. S’hi podran veu-
re 12 muntatges de 15 minuts de
durada. Sessions a les 20:00 fins a les
23:30. / Lluïsos de Gràcia. 

Tercera edició de 
NanoTeatre dels Lluïsos

Ds. 20 i 27 de febrer

Partit de futbol corresponent a la 26a
jornada de Tercera divisió que en-
frontarà l’Europa contra el filial del Sa-
badell. / Nou Sardenya. 

Partit de futbol
Europa-Sabadell B

Dg. 21 de febrer a les 12:00

línia 21 edicions de proximitat 
Barcelona · Barcelonès Nord
Baix Maresme · l’Hospitalet

Baix Llobregat ·Vallès · Turisme

Línia
Línia
Línia
Línia
Línia
Línia
Línia
Línia
Línia
Línia
Línia
Línia
Línia
Línia
Línia

Línia
Línia
Línia
Línia
Línia

Línia
Línia
Línia

Periodicitat

Mensual
Eixample
Nou Barris
Sarrià-Sant Gervasi
Sant Andreu
Ciutat Vella
Horta-Guinardó
Mar (ed. Castelldefels i entorn)
Mar (ed. Baix Maresme)
Vallès (ed. Cerdanyola i entorn)
Vallès (ed. Sabadell i entorn)
Cornellà
Tres (Esplugues i entorn)
Nord (ed. Martorell i entorn)
l’Hospitalet

Quinzenal
Sants
Sant Martí
Gràcia
Les Corts

Setmanal
Nord (ed. Barcelonès Nord)

Vallès (ed. Vallès Oriental)

Tirada

180.350
15.025
15.025
15.025
15.025
15.025
15.025
15.025
15.025
10.025
10.025
10.025
10.025
10.025
10.025

120.200
15.025
15.025
15.025
15.025

108.200
15.025
12.025

Total 408.750

14 mensuals
4 quinzenals
2 setmanals

180.350
120.200
108.200

publicitat@comunicacio21.com

la primera xarxa 
de periòdics de proximitat del país

408.750 
exemplars

difusió controlada per OJD/PGD

línia
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